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agenda

juliol
1, dimarts
Grup de Senders
Sopar de Final de Curs

5 i 6, dissabte i diumenge
Secció de Muntanya – Muntanya mitjana
Comabona (2.547 m)  i Grà de Fajol (2.714 m)
Coordina: Jordi Monsó

12 i 13, dissabte i diumenge
Pic de Certascan (2.853 m)
Secció de Muntanya – Alta Muntanya
Coordina: Mireia Rovira

agost
1 a 31, vacances. 

setembre
3, dimecres 
Presentació de la 35à edició de la Matagalls – Montserrat 
al parlament de Catalunya

21 i 21, dissabte i diumenge
35à edició de la Matagalls – Montserrat

A la nostra pàgina web
Trobareu la informació actualitzada de totes les
sortides i dels requisits necessaris per poder-hi

participar.
A: www.cegracia.cat

9.203 CANES FLORENSA, MIQUEL
9.204 CASAS SÁNCHEZ, MONTSERRAT
9.205 TÓ TUBAU, JESÚS
9.206 NAVARRO SEGARRA, PAU
9.207 CERDÓ ENSEÑAT, MARTÍ ULISSES
9.208 DE LA CERDA CISTERNES, VALENTÍN
9.209 DURAN DE LA FUENTE, SERGIO
9.210 TRESSERRAS HERNANDEZ, FRANCESC
9.211 STUART ABRIL, TOM
9.212 MASDEU CANYELLES, GEMMA
9.213 ALTÉS RIERA, JOAN FRANCESC
9.214 ALDABA ARÉVALO, MIKEL
9.215 GUERRERO PRADO, PAU
9.216 MILLET MARTÍNEZ, Mª ROSA
9.217 BATALLER MESEGUER, JOSEP
9.218 RUIZ I TERRADELLAS, ERNEST
9.219 BATALLER MESEGUER, JOAN ENRIC
9.220 BLANCO ABAJO, VICTOR
9.221 CORIA RIBÓ, MIQUEL
9.222 MITJANS I ARAGONÈS, JOAN
9.223 JULIÁN ACOSTA, JORDI
9.224 GARCIA YESTE, AMBROS
9.225 CELIS LÓPEZ, JUAN MANUEL
9.226 CANTAL ESTEVE, NATALIA
9.227 MARTINEZ VILLAR, JORDI
9.228 SAN MARTIN ALCAZAR, JORDI
9.229 GARCÍA GARCÍA, JOSEP MARIA
9.230 ESTRUCH I BATALLER, VICENT JOAN

altes de socis

SUSANNA PIERRE COMBES
Durant 70 anys, la Susanna ha mantingut la seva 

fidelitat al nostre club. Ens va acompanyar als Con-
certs de Nadal i de Primavera i en diferents actes del 
Gràcia. Va ser sòcia d’Honor, títol que es va merèixer 
en escreix, ja que durant anys ens va representar a 
les Acampades Internacionals per Europa. Va mantenir 

una llarga amistat amb els representants de França i 
Anglaterra.

Ara, als 94 anys, ens ha deixat i segur que s’emporta 
amb ella, l’estimació que va rebre de tants i tants amics 
acampadors, que van tenir la sort de compartir junts, 
vivències i cultures de llocs molt especials.

Dolors Làzaro Palau

necrològiques
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necrològiques
UN GRAN PATRIOTA ENS HA DEIXAT, 
ALBERT MANENT i SEGIMON

El 14 d’abril de 2014 traspassà, als 83 anys, Albert 
Manent i Segimon, il·lustre gracienc, Premi d’Honor de 
les Lletres Catalanes el 2011, a qui el Club Excursionista 
de Gràcia i els seus Cantaires Muntanyencs li van dedicar 
el VI Concert de Primavera, l’11 de juny del 2005, a la 
Sala de Plens de l’antic Ajuntament de la Vila. 

Fou tota una vida lliurada íntegrament al servei de 
Catalunya, a la seva cultura, en el més ampli sentit de la 
paraula, i a la política -durant el temps que li va dedicar-. 
La seva trajectòria vital  és un gran exemple a seguir.

Valgui aquesta breu nota per expressar el nostre més 
sincer condol a la seva família i com a preludi de l’article 
que publicarem més endavant en la nostra Revista Mai 
Enrera. 

Marisa Carreño
Presidenta del CEG

50a FESTA DE LA CANÇÓ 
DE MUNTANYA 

Normalment les activitats de la nostra coral, estan 
redactades per l’amiga Aurora Vila. Ella va continuar 
aquesta tasca que feia l’Alexandre Marcet. L’estimada 
Aurora va demanar un relleu i jo he rebut aquest encàrrec. 
El llistó està molt alt, però miraré de saltar fins on m’ho 
permetin les meves forces. 

Aquest any, el dia 1 de juny, hem celebrat la 50a Festa 
de la Cançó de Muntanya, i amb aquesta efemèride ens 
han vingut molts records d’aquesta activitat.

La idea va sorgir en un aplec de cantaires de Montse-
rrat de l’any 1962. En aquella època degut a la situació 
política, era molt difícil fer cantades en català, i la Coral 
Catalunya (actualment Coral Madrigalistes de Catalunya) 
de l’Agrupació Excursionista de Catalunya amb el seu 
director Josep M. Castelló, van aconseguir celebrar la 
1a festa a Hostalric el 9 de maig de 1965.

No va ser fàcil escollir la població per celebrar-la, ja 
que les autoritats havien prohibit aquest tipus d’activitat, 
a tota la província de Barcelona i després de molt esforç, 
aconseguiren el permís per fer-la a Hostalric, i aquest 
és el motiu de repetir el lloc, els dos anys següents. A 
partir d’aquests tres anys, l’entitat organitzadora, ja va 
tenir llibertat per escollir la població per celebrar la Festa. 

Aquest any, degut a l’efemèride, i a l’igual que es va 
fer per la 25a Festa, l’organització ha estat a càrrec 
d’una comissió amb membres de les corals participants.

Programa de la Festa

A les 10.30 h, benvinguda a tots els assistents amb el 
lliurament de l’esmorzar i contrasenyes a les terrasses 
d l’autoservei.

A les 12.45 h i ja col·locats a l’interior del Monestir, 
benvinguda per part de la Comunitat de Monjos. El conjunt 
de les corals interpretaren El Rossinyol (A. Pérez Moya) 
i La Muntanya (Harmonització de Pere Jordà).

Albert Manent al seu despatx

Vista de Montserrat
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Tot seguit a les 13 h s’inicià la missa cantada per totes 
les corals, amb el repertori següent: cant d’entrada Vine 
Déu Creador (J. S. Bach); de la Missa dels excursionis-
tes (E. Sala) Senyor tingueu pietat, Glòria, Sant Sant 
Sant, Anyell de Déu. Per a l’ofertori Cançó de la Rosa 
(A. Nicolau). Al donar la pau, Donna nobis pacem (W. A. 
Mozart). Durant la comunió Ave verum (W. A. Mozart) i 
com a final el Virolai (J. Rodoreda / J. Verdaguer)

Finida la missa el president de la Federació d’Entitats 
Excursionistes de Catalunya ens dirigí unes paraules 
de felicitació a totes les corals i va fer el lliurament dels 
records de la Festa.

A les 14 h, dinar de germanor al Restaurant Montserrat 
(tercer pis inferior de l’autoservei).

A les 16 h, tornàrem al Monestir per oferir el concert.

Participaren les corals següents amb el programa 
indicat a continuació:

Coral de la UES de Sabadell, director Joan Auladell, 
interpretaren El cim de les muntanyes (popularitzada) 
i Els focs de Sant Joan (J. Maragall / O. Planàs); An-
tics Cantaires de l’Orfeó Gracienc, directora M. Esther 
Palacios, interpretaren Santa Lucia (popular italiana / 
harmonització A. Velasco) i Que tinguem sort (Lluís Lla-
ch / arranjaments A. Roldan); Coral Núria de la UEC de 
Gràcia, director Gheorghe Motatu, interpretaren El meu 
avi (J. L. Ortega Monasterio) i La sardana de les mon-
ges (Enric Morera); Cantaires muntanyencs del CE de 
Gràcia, director Víctor Barbé, interpretaren Per la rosada 
(Mendelson) i Tot baixant per la drecera (F. Glück); Coral 
Madrigalistes de Catalunya, director Àngel Villagrasa, 
interpretaren Gréixer- Cant d’ocells i Rebost, (Elisard Sala 
/ harmonització Josep M. Castelló); Cantaires Els Blaus, 
directora Marta Rubio, interpretaren En Estol (adaptació 
de la suite núm. 1 de Georges Bizet) i Gent de Muntanya 
(adaptació de l’espiritual negre, When the Saints).

Per acabar les corals interpretaren conjuntament Cançó 
de la Moreneta (Antoni Nicolau), Pirineu (Martínez Valls), 
Senyor Sant Jordi (Francesc Vila), Déu lloat per la natura 
(Beethoven) i el Cant dels Adéus.

Montserrat, el lloc emblemàtic que tots coneixem, ens 
va fer passar un dia molt agradable entre els companys 
de totes les corals.

Enric Guillera
Fotos Jordi Coca
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XV CONCERT DE PRIMAVERA
El passat 14 de juny va tenir lloc el XV Concert de 

Primavera a la sala de Plens de l’Ajuntament de Gràcia. 
Aquest any l’homenatja’t  fou el gran amic Carles Albesa 
i Riba, persona molt apreciada i estimada per tots els 
socis del nostre Club, amb el qual he tingut l’honor de 
compartir moltes excursions. No detallo la seva per-
sonalitat i aptituds perquè el glossador ho ve fer d’una 
forma magnífica i ja figurarà en aquest escrit. Ens van 
acompanyar en aquest acte el president de la Federació 
Catalana de Muntanyisme Jordi Merino, la nostra Pre-
sidenta Marisa Carreño i els membres de la junta, i per 
part de Ajuntament la Regidora del Districte de Gràcia 
Maite Fandos i els consellers Josep Vinyals, Marta Mu-
let, Rodoreda i el vicepresident del Taller d’Història de 
Gràcia Josep Mª Comtel.

La presentació de l’acte la va fer el seu organitzador 
Miquel Fernàndez, agraint la presència del nombrós 
públic, del President de la Federació i dels regidors. Fa 
constar la personalitat de l’homenatja’t i dels mèrits que el 
fan mereixedor d’aquest acte per les moltes hores que ha 
passat treballant pel nostre Club, i per la seva trajectòria 
en pro de l’excursionisme, amb les seves publicacions i 
càrrecs que ha ocupat tant al Club com a la Federació.

A continuació la Presidenta de Club Marisa Carreño fa 
la salutació, agraint també la presència de tots els que 
ens acompanyen, felicitant a l’amic Albesa i dient que 
els seus grans mèrits figuraran abastament exposats 
pel glossador.

Seguidament, Jordi Mir i Parache, excursionista, escrip-
tor i filòleg, fa la glossa de l’homenatja’t. Explica el motiu 
del perquè havent nascut a Tremp, les circumstàncies de 
la vida van fer que el seu destí fos Barcelona i agraeix a 
les amistats que va fer la complaença de la seva estada 
en aquesta ciutat, sobretot a l’amic Carles Albesa.

Ens diu en Jordi Mir. Quan jo maldava per introduir-
me en el mon de l’excursionisme, el Carles ja hi era ben 
reconegut i abans de conèixer-lo personalment per a 
mi ja va ser un nom de referència en aquell àmbit. Em 
va atreure, des del primer moment, la seva dedicació a 
l’aspecte cultural de la nostra “dèria” que, en el temps, 
s’havia de concretar en fruits tan concrets com els que 

van des del fet ben significatiu d’haver estat el primer 
director de la revista federativa Vèrtex, fins a la llarga 
llista de llibres seus, que sempre marcats per una inves-
tigació rigorosa i una prosa amena i precisa, han passat 
a ocupar un lloc preferent de prestatges de la bibliografia 
excursionista.

Avui, però, no m’estendré en aquests mèrits que son 
del domini públic i em limitaré a referir-me als records i 
les vivències més personals que hem compartit, des de 
les caminades i els moments de contemplació arreu del 
territori fins a llargues estones dedicades plenament a 
afinar conclusions i a arrodonir conceptes quan buscàvem 
el to més adequat, per els treballs que ens proposàvem 
de fer conjuntament. Sempre, aixó si, alternant-hi llar-
gues converses, sovint divagatòries, sobre tota mena 
de temes, normalment amb la problemàtica del país 
com a referència, durant les quals jo havia de constatar 
i admetre constantment la ponderació dels seus criteris 
enfront de la meva manera, diguem--ne benèvolament 
més espontània, però menys reflexiva i ponderada de 
veure les coses. Em vaig adonar, i així ho crec, que en 
un diàleg amb el Carles el pitjor error que podem cometre 
és no escoltar-se’l atentament.

Des del inici dels anys seixanta, amb contactes més 
o menys esporàdics el nom i l’actitud del Carles ja va 
anar formant part del catàleg dels excursionistes en els 
quals veia que m’havia d’emmirallar i partir d’aleshores he 
pogut coincidir amb ell en moltes accions conjuntes, amb 
la satisfacció de comprovar que per les seves opinions i 
la seva diligència era sempre un company immillorable.

La instauració de la Flama de la Llengua Catalana el 
1968, en ocasió del centenari de la naixença de Pompeu 
Fabra, acció en la qual vaig tenir el goig d’intervenir d’una 
manera directa, va reforçar aquella coincidència. Ell, com 
es lògic, s’havia sentit pròxim a allò que representava 
aquella acció de l’excursionisme català i ja va intervenir 
d’una manera efectiva, en tant que president del Club Ex-
cursionista de Gràcia, a l’organització de la 3ª Renovació 
de la Flama, el febrer de 1972. la col·laboració mútua, 
però, es va intensificar en trobar-nos a la comissió fede-
rativa per commemorar el centenari de l’Excursionisme 
Català el 1976. Al llarg de tota aquella anyada, la relació 
va ser continuada i vaig, i crec que va, poder comprovar, 
que la coincidència en els criteris bàsics i les voluntats 
mútues anaven enfortint els llaços d’una amistat que ja 
es revelava com a molt més que ocasional.

A partir d’allí el contacte fou continuat i va donar lloc a 
crear vincles decisius com van ser l’elaboració de dues 
obres compartides, Diccionari d’esports de muntanya i 
Montserrat-excursions des del santuari, producte d’una 
col·laboració oberta i sincera i de les quals jo guardo, 
i m’atreveixo a dir que ell també un record complaent. 
Haver de treballar en el primer llibre bàsicament a 
casa, i en el segon, sobre el terreny, d’una manera 
pacient  i metòdica, permet de comprovar si la voluntat 
i l’entusiasme de l’un i l’altre coincideixen i si el resultat 
es efectiu. Fer-ho al costat d’ell era sempre agradable, 
i per a mi i per estricta justícia, ho he de confessar, 
favorable, perquè cada vegada que vèiem que era 
oportú de dur a terme alguna recerca, lectura o recull 
informatiu previs, quan te n’adonaves ell ja ho havia fet.  
I sempre amb solvència, perquè allò que és segur en el 

Carles Albesa, l'homenatjat, amb Marisa Carreño i Jordi Mir



7juliol - setembre  2014

Carles és que tot el que passa per les seves mans és 
contrastat i va a missa en el sentit més literal del mot. 
Viure junts uns itineraris concrets amb l’atenció posada a 
poder-ne fer una descripció metòdica i precisa, o passar 
llargs capvespres, amb alguna matinada inclosa, filtrant 
meticulosament l’escaiença i la idoneïtat d’uns mots 
recollits a posta, sempre acompanyats amb el ressò de 
fons d’una conversa plaent, viva i harmoniosa entre la 
Maria i la Neus, creava un ambient càlid, entranyable, 
que no es feia mai llarg.

I es que amb el Carles les coses sempre són així. 
Fer camí al seu costat equival a aprendre alguna cosa. 
Les referències històriques sobre el paisatge o les cites 
literàries d’autors que s’hi hagin referit no hi falten mai. 
I això és comprovable des del Conflent i el Pallars fins 
al Matarranya passant, no ho cal dir i en aquest cas de 
manera abassegadora, pel seu Montseny.

Tot això, sempre acomboiat per un passeig permanent 
pel món de la història, la literatura i la cultura en general. 
Ara no és el moment de fer-ne un relat detallat perquè 
la seva bibliografia ja ens ho fa veure, però no em puc 
estar de referir-me a algunes coincidències concretes 
que reforcen el fet de la nostra comunió en tants as-
pectes. Com a exemple, només diré que no m’havia 
de sorprendre d’una persona com ell la seva podem dir 
devoció, que comparteixo, per Mossèn Cinto, a l’entorn 
i en honor del qual hem fet junts un llarg pelegrinatge, 
però si que em va produir una gran complaença el fet de 
comprovar que la seva sensibilitat l’havia portat fins tan 
a prop de Màrius Torres, el poeta que té la virtut d’unir, 
gairebé diria espiritualment, tots els qui el descobrim 

i interioritzem les seves paraules. La voluntat en què 
hem intervingut plegats en la celebració de diverses 
commemoracions, tant del gran poeta excursionista com 
de l’eximi lleidatà i el propòsit i la culminació del recull 
de textos miscel·lànics que van aplegar al volum Màrius 
Torres en el record, em va fer veure un feix d’afinitats 
que van més lluny de les que es produeixen en accions 
col·lectives conjuntes.

En certes ocasions, i mirat des de fora, el Carles 
Albesa, menat per la seva modèstia, pot ser que passi 
injustament desapercebut, però si l’hem tingut a la vora 
sabem que és un historiador rigorós, un excel·lent ana-
lista de la societat Catalana i, especialment, de l’estat 
cultural de la del tombant del segle XIX, un biògraf d’una 
objectivitat encomiable i, per damunt de tot, el màxim 
coneixedor i divulgador de tots els secrets del massís del 
Montseny. És, en definitiva, allò que podem considerar 
el paradigma del bon, del millor, excursionista.

Ara, amb més de mig segle entremig, us he de dir que 
em sento ben satisfet d’haver acomplert les expectatives 
que em vaig proposar al moment d’aterrar a la gran urbs 
i més si penso que aquest llarg període ens ha permès 
acostar-nos d’una manera il·lusionant a l’horitzó de 
llibertat i independència que desitjàvem.

Haver pogut viure aquest procés apassionant al costat 
d’amistats sorgides d’aquell impuls inicial, em referma en 
el convenciment que vaig encertar el camí. I si aquest 
vincle amistós ha pogut ser establert amb persones amb 
la generositat, la qualitat humana i el tracte agradós del 
Carles, encara més.

Cor d’Antics Cantaires de l’Orfeó Gracienc
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Gràcies amic, per la teva companyia fidel i inveterada 
i per molt anys.

A continuació l’amic Carles fa la resposta a la glossa 
d’en Jordi Mir dient.

Benvolguts assistents:
Prescindiré de les salutacions i agraïments habituals 

en actes com aquest, no pas per una desatenció sinó 
perquè el rellotge empeny. Així doncs, tot desitjant-vos 
que passeu una vetllada agradable, cosa que no dubto 
a la vista de les corals que actuaran, començaré dient 
que això d’avui m’ultrapassa. Veure al programa, el meu 
nom al costat del de personalitats homenatjades en els 
catorze concerts anteriors, només puc atribuir-ho a una 
generositat excessiva dels que m’han escollit, em sembla 
que immerescudament.

Afegiré a més, que jo no he viscut mai a Gràcia, i que 
només amb bona voluntat se’m pot considerar gracienc, 
un gracienc, implícit o virtual o com en vulgueu dir, des 
que el 19 d’abril de 1947 vaig ser admès com a soci del 
Club Excursionista de Gràcia.

Si bé abans ja havia fet algunes excursions, ha estat 
en aquesta entitat on m’he format com a excursionista, 
inicialment de la mà de Joan Làzaro, home de caràcter 
fort i fina ironia, amb la filla del qual, també sòcia, m’uneix 
una franca amistat.

Per entendre l’excursionisme que practicava en Làzaro 
basta dir que quan anàvem d’excursió am,b ell, sempre 
procurava relacionar l’indret que visitàvem amb alguna 
referència cultural. Així , per exemple Montgrony amb 
Maragall, les gorges del Freser amb Guimerà o els Sots 
Feréstecs amb Casellas.

La pertinença al Gràcia també va contribuir, suposo, 
a la meva formació com a persona i, en uns anys difícils 
per a l’associacionisme, em va permetre aplicar la capa-
citat de gestió, organització i direcció que pogués tenir 
als càrrecs que vaig ocupar a la secció de Muntanya, 
al Club i a la Federació. Una experiència també útil en 
altres circumstàncies de la vida.

La muntanya aviat em captivà. Com vaig dir en una 
entrevista, anar d’excursió va ser per a mi com una mena 
d’atletisme que podia practicar en plena naturalesa tot 
gaudint del paisatge. Jo era molt aficionat a l’atletisme, 

un esport que havia viscut a casa, ja que el meu pare 
en va ser un practicant destacat, guanyador de diversos 
títols de campió en l’especialitat de marxa atlètica.

Una síntesi biogràfica de la meva activitat en l’àmbit 
excursionista figura en el programa d’aquest concert. 
Ara l’ampliaré en un context més general.

Al final de la Guerra Civil, incivil segons expressió de 
mossèn Pere Ribot, jo estava a punt de complir 12 anys, 
l’edat mínima per iniciar els estudia a l’Escola Oficial de 
Comerç. Una vegada superat l’ingrés vaig anar aprovant, 
en aquell edifici del carrer de Balmes que recordava 
una presó, nou cursos acadèmics fins a obtenir el títol 
d’intendent mercantil, un grau que va desaparèixer quan 
fou creada la facultat d’economia, quedant els posseï-
dors del títol d’intendent equiparats amb els llicenciats 
en ciències econòmiques.

A l’Escola de Comerç només hi vaig seguir el primer 
curs, dels altres me’n vaig examinar com a alumne lliure 
i, abans de treballar en un banc i estudiar alhora, vaig 
assistir a les classes que impartia al seu domicili el mestre 
nacional de l’escola unitària on jo havia anat desprès del 
parvulari, a qui els vencedors destituïren pel greu delicte 
d’haver publicat, el 1931 en català, un llibre de poc més 
de 200 pàgines titulat Enciclopèdia escolar catalana. Al 
seu autor, Ferran Serra i Molins (don Fernando, per als 
alumnes) devia ser considerat, pels guanyadors de la 
guerra, un individu perillós pel fet d’haver escrit aquella 
obra. Així les gastava aquella gent.

A l’adolescència em vaig aficionar a la lectura de 
novel·les, unes lectures fetes sense ordre ni concert. A 
títol d’exemple esmentaré dues novel·les que em van 
entusiasmar, Los Miserables, en una traducció castellana 
de finals del XIX, i Lau o les aventures d’un aprenent 
de pilot. Ni Victor Hugo ni Carles Soldevila no s’haurien 
pogut imaginar aquest veïnatge entre ells. També llegia 
poesia. No recordo la primera excursió que vaig fer am 
el Gràcia, potser va ser la participació de la Marxa Oficial 
de Regularitat per parelles del 1947, que passava per la 
verneda de Sant Pons i acabava a Vic, competició en què 
per cert, la nostra parella no tingué una actuació gaire 
lluïda. Al llarg de la vida excursionista he participat a 
força marxes més, de regularitat, d’orientació, nocturnes, 
etc. i vaig ser un dels promotors i col·laborador fidel en 
la preparació de la d’atzimuts, que organitzà el Gràcia 
durant molts anys, de la qual el director de la nostra 
coral, l’amic Víctor Barbé, ens podria dir moltes coses.

Quan em tocà anar al servei militar, aleshores encara 
obligatori, vaig fer milícies universitàries. Diré, per als 
menys vells, que era una modalitat que evitava que els 
estudiants agüessin d’interrompre la carrera, ja que feien 
el servei en dues fases. La primera, en un campament 
durant dos estius i, si rebien amb profit la formació 
militar que els impartien, obtenien el grau d’alferes 
provisional. I una segona fase, acabada la carrera, en 
que s’incorporaven sis mesos en una unitat de l’exèrcit 
com a alferes en pràctiques i es llicenciaven amb el grau 
d’alferes de complement.

Jo vaig anar els estius dels anys 1948 i 1949 al cam-
pament de Ronda, a prop d’aquesta bonica població 
andalusa i els sis mesos de pràctiques els vaig fer a 
Ceuta, de l’octubre de1950 al març.

L’actuació de les corals
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Lluny de Catalunya, la meva fal·lera per la muntanya 
es continuà mantenint.

Així, a principi del mes d’agost de 1948, aprofitant 
tres dies de permís amb motiu de la jura de bandera, 
amb tres companys del campament (dos del CEC i un 
de la UEC) que prèviament ens havíem fet 
enviar les botes de muntanya des de casa, 
ens traslladarem amb un camió de Ronda a 
Granada i realitzàrem una excursió de dos 
dies per Sierra Nevada, que començarem i 
acabarem al poblet de Güejar-Sierra, i ens 
permeté assolir el cim del Veleta i el més alt 
de la Península, el Mulhacen.

Durant els sis mesos de pràctiques vaig in-
tentar, sense èxit, pujar tot sol des de Xauen al 
Tisuka, un cim de 2120 metres. També vaig fer, 
junt amb un company, una petita i interessant 
excursió propera a Ceuta, la ascensió al Gebel 
Musa o muntanya de les mones, de 856 metres, 
que s’eleva a tocar el mar, davant la badia de 
Benzú i presenta pendents molt notables.

El segon estiu del campament vaig fer, en 
companyia d’altres tres “milicians”, un dels 
quals era el futur historiador i polític Josep Maria 
Ainaud de Lasarte, una excursió dominical de 
caràcter arqueològic a les ruïnes de Ronda la 
Vieja, la probable Acinipo del romans.

Dins la tenda, la tarda d’un altre diumenge vaig llegir, 
per primera vegada i copiar en un quadern que encara 
conservo, unes poesies de caire muntanyenc d’Apel·les 
mestres, Joan Maragall, Guerau de Liost i Melcior Font. 
Les vaig copiar d’una voluminosa antologia de poesia 
catalana, que no sé com em va arribar a les mans, però 
que recordo que pertanyia a l’Ainaud.

Els relats d’aquestes quatre excursions foren els 
primers articles que vaig publicar al butlletí del Gràcia. 
Eren redactats en castellà, segons exigien les lleis de 
l’època, però el cert es que tampoc hauria estat capaç 
d’escriure’ls en un català mínimament correcte, ja que 
tot i que la meva llengua familiar i de comunicació amb 
la immensa majoria dels amics era la catalana, vaig 
rebre una formació acadèmica i cultural castellana, que 
refuso per haver-me estat imposada amb menyspreu de 
la pròpia, si bé em satisfà que hagi contribuït a enriquir 
el meu patrimoni cultural.

Desprès del que acabo de dir, vull puntualitzar que 
soc independentista, però que no per això em separaré 
de la literatura castellana.

Fins a la dècada dels anys 70 no vaig ser capaç 
d’escriure, i amb reserves, en la llengua pròpia, si bé 
bastant abans ja havia aprofundit en la història de la 
literatura catalana.

El 1957 es feren eleccions a la presidència del Club i 
sortí elegit Joan Cervera.

Tenia 31 anys i era president de la Secció d’Escalada. 
Jo ho era de la Secció de Muntanya i, sorprenentment, 
em va oferir de formar part de la seva junta com a vice-
president. Ens compenetrarem molt bé i formarem un 

tàndem perfecte que fou l’origen d’una fraternal amistat. 
Arrodonírem la feina feta, casant-nos, ell amb l’Aurora 
Vila i jo amb la Maria Bachero, que també eren del Club. 
Les dues noves famílies van refermar, encara més, 
l’amistat dels marits.

L’estiu següent de la boda, el de 1959, la Maria i jo 
varem fer les primeres vacances pirinenques junts. 
Acabàvem de pujar al Perdiguero i al Gourgs Blancs i 
va ser al refugi de la vall d’Estos, baixant del Posets, on 
sabérem que estava embarassada. Una gran notícia, 
si bé les seves nàusees ens obligaren a suspendre les 
vacances projectades. I quan tocà, nasqué el Francesc 
i després el Carles i temps a venir un nét, el Jan i tres 
netes, l’Erola, la Joana i la Berta.

El 1971 vaig prendre possessió de la presidència del 
Gràcia. L’any següent era el cinquantenari de la fundació 
del Club i calia celebrar-ho adequadament. Vaig repetir 
el tàndem de 15 anys abans, nomenant en Cervera 
vocal coordinador dels actes del cinquanta aniversari. 
I tanmateix el nomenament va ser un encert, perquè 
es van realitzar moltes activitats, entre les quals una 
expedició al Alpamayo i actes tan innovadors com les 
Primeres Jornades de Medicina de Muntanya, un pro-
cés a l’Excursionisme i una travessa entre el Matagalls 
i Montserrat en menys de 24 hores, oberta a tots els 
excursionistes. Va ser l’inici de la popularíssima marxa 
que enguany arriba a la 35ª edició i que, per cert, he fet 
17 vegades, la darrera amb 77 anys.

La Federación Española de Montañismo va atorgar al 
Gràcia el Trofeo Delgado Übeda de 1972, una distinció 
que premiava, cada any, l’entitat de l’Estat que més 
s’hagués distingit en l’activitat i difusió muntanyenca.

El 1975 i 76 vaig formar part, en representació del 
Gràcia, de la comissió federativa organitzadora de la 
commemoració del centenari de l’excursionisme català, 
en la qual vaig tenir ocasió de retrobar antics companys i 
de fer noves coneixences. Una d’aquestes va ser la d’en 
Jordi Mir, que hi assistia representant la Societat Amics 
de la Muntanya de Tremp.

En Victor Barbé dirigint els nostres Cantaires



10 Butlletí  Social  núm. 132

Aviat establirem una amistat que ha arribat a ser en-
tranyable i que ens ha dut a escriure conjuntament dos 
llibres – Diccionari de Esports de muntanya, el 1998, i 
Montserrat. Excursions des del Santuari i camins d’accés, 
l’any següent. Així mateix hem estat curadors, junt amb 
Maria Isabel Pijoan, del llibre Màrius Torres en el record. 
Recull d’homenatge, editat en ocasió del cinquantenari 
de la mort del poeta.

També varem projectar una col·lecció de llibres escrits 
per excursionistes i destinats a excursionistes i interes-
sàrem  en el projecte altres quatre excursionistes pertan-
yents a entitats diverses Joan Cervera, Isidre Rodrigo, 
Òscar Ferrer i Agustí Jolis, els dos últims malauradament 
morts. Acceptada la nostra proposta per les Publicacions 
de la Abadia de Montserrat, el 1978 aparegueren els 
dos primers volums de la Col·lecció Llibre de Motxilla, 
de la qual els sis proponents formàrem l’equip assessor 
durant 17 anys, període en què es publicaren 50 títols 
dels 67 que arribaren a sortir.

Com una prova més de l’amistat que ens uneix, en 
Jordi Mir ha acceptat de presentar-me en aquest acte, 
i acaba de fer-ho amb paraules excessivament enco-
miàstiques, segurament conseqüència de l’afecte que 
em té. De la personalitat d’en Mir no en diré res, és tan 
coneguda en el mon excursionista i cultural català que 
les meves paraules serien sobreres.

Tampoc no parlaré dels dotze llibres que he escrit i 
publicat entre els anys 1978 i 2010, els títols dels quals 
figuren al programa d’aquest concert. Ni de la fundació, 
el 1966, de la revista federativa Vèrtex, encara subsistent 
de la qual vaig ser director tècnic els dos primers anys.

Ha passat el temps i he anat envellint, diguem-ne que 
tolerablement, ja que he pogut esquiar fins als 80 anys i 
córrer per la muntanya fins als 82. després, però, he anat 
perdent mobilitat a les cames i ara, acostant-me als 87, 
tinc moltes dificultats per caminar. Malgrat tot, mantinc 
força motivacions, dues de les principals, en l’aspecte 
excursionista, són continuar escrivint sobre els temes 
de sempre i seguir de prop tot el que fa referència a la 
Matagalls-Montserrat.

Seguidament i seguint l’ordre del programa, la presi-
denta dels Cantaires Muntanyencs Mª Clòria Vives, fa 
la presentació del Concert, agraint la presència de tots 
els assistents, autoritats, glossador i especialment de 
l’homenatja’t, Carles Albesa que en aquest cas es un 
entranyable amic. També dona les gràcies a la Coral 
que ens acompanya, Cor d’Antics Cantaires de l’Orfeó 
Gracienc, per lla seva col·laboració. L’ordre de la actuació 
serà el següent: la primera part els Cantaires Muntan-
yencs dirigits pel mestre Víctor Barbé cantaran Quan la 
rosada de F. Mendelssohn: El primer bri de R. Schumann: 
El tell de Franz Schubert: Lorelei de Friedrich Silcher i 
Tot baixant per la drecera de Friedrih Glück

En la segona part el Cor d’Antics Cantaires de l’Orfeó 
Gracienc sota la batuta de la directora Esther Palacios 
cantaran La Muntanya de A. Marraco, harm. Per Pere 
Joedà: Canó de Palamós anònim: Solamenta una vez 
harm. Antonio Velasco i El rossinyol harm. Antoni Pérez 
Moya i la tercera part actuant les dues corals juntes ens 
van oferir O voso galo comadre de M. Groba dirigida pel 

Víctor Barbé i Senyor Sant Jordi de Francesc Vila – Pérez 
Moya dirigida per la Esther Palacios.

Un cop finalitzada l’actuació de les corals, el Miquel 
Fernández va demanar que pugessin a l’estrada la Regi-
dora d’esports de l’Ajuntament Maite Fandos, el president 
de la Federació Catalana de Muntanyisme Jordi Merino, 
la presidenta del Club Excursionista de Gràcia Marisa 
Carreño i la presidenta dels Cantaires Muntanyencs 
Mª Glòria Vives, per tal de fer el lliurament dels records 
de l’acte. En primer lloc a l’homenatja’t Carles Albesa, 
després al glossador Jordi Mir i s’ofereix un ram de flors 
a les respectives esposes i a continuació recullen els 
records la directora del Cor d’Antics Cantaires de l’Orfeó 
Gracienc Esther Palacios i el director dels Cantaires 
Muntanyencs Vìctor Barbé. En aquesta ocasió també li 
van donar un record a la Aurora Vila, pels molts anys que 
havia fet tots els escrits  pel nostre butlletí   relacionats 
amb la Coral  amb lo que va finalitzar el XV Concert de 
Primavera

Enric Guillera
Fotografies de Francesc del Rey

 *      *      *     *      *
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2014 ANY MISTRAL
“Tot o res”

“Cara contra terra, un poble és esclau. 
Si té la llengua, té la clau 

per lliurar-se de les seves cadenes”
Frederic Mistral

Frederic Mistral va néixer al 1830 i avui Occitània 
recorda el centenari de la seva mort. Advocat, escriptor 
i poeta, va lluitar pel renaixement de la llengua occitana. 
Refusà d’entrar a l’acadèmia francesa tres anys seguits 
i va crear el moviment Felibrige. Cap al 1904 va rebre 
el Premi Nobel de Literatura. La seva obra més emble-
màtica és MIREIA. 

El seu pare, propietari d’un Mas a Maillone, el va 
educar al ritme de les estacions i dels treballs agrícoles, 
seguint les costums i tradicions de la Provença. Tot aquell 
ambient va donar a Mistral  sentit a la seva vida. Ja als 
vint-i-un anys, llicenciat en dret, el seu pare li deixà la 
llibertat d’escollir el seu futur. 

Va ser quan va 
prendre la resolució 
de reviure a Pro-
vença la seva llen-
gua, aniquilada de 
forma contra natura 
a les escoles. Va 
restaurar la llengua 
natural i històrica 
del país, on a les 
classes  s’hi feia 
una guerra a mort. 
Degut a aquests 
esforços, s’entregà 
a la poesia i es-
criu MIREIA, obra 
jove eternament. Es 
tracta d’un poema 
de 6.123 versos i 
és a la vegada un 

admirable document etnogràfic que detalla l’existència 
quotidiana dels provençals, el seu treball, la seva forma 
de vida, les seves festes i tradicions. 

El Cercle d’Agermanament Occitano-Català és una 
entitat gracienca que té com objectiu posar de manifest 
els estrets lligams que han existit sempre entre Occità-
nia i els països catalans. Entre les activitats que s’han 
organitzat en honor a Mistral, va ser convidar a una de 
les seccions del Felibrige a Catalunya. Entre aquests 
homenatges, hem assistit a l’ofrena floral al monument 
de Frederic Mistral a Montjuic, recital de poemes del 
poeta, cant de la Copa Santa i de l’himne Occità. Alumnes 
de l’escola Frederic Mistral de l’Hospitalet de Llobregat 
van fer lectura d’un fragment de la seva obra.  A més, 

els Felibrige van visitar el Museu Victor Balaguer de 
Vilanova i la Geltrú.

Així mateix, el nostre Club va mantenir estret contacte 
amb el moviment cap a Mistral a la Provença, durant els 
40 anys de Rallies de l’Amistat Occitano-Català. Vàrem 
participar en diferents actes que recordaven aquest gran 
poeta i escriptor.

Dolors Làzaro Palau

SECCIÓ CULTURAL

L’EXPERIMENT 
“APADRINA”

(Amb el garrí ja “occit”)

Tal com va ser exposat i aprovat a la 
darrera Assemblea del club a primeries 

d’enguany. També publicitat en butlletí (núm.131) i plana 
electrònica de la casa. El projecte “Apadrina” del Cen-
tre de Recursos per a l’Aprenentatge i la Investigació 
(CRAI), de la Universitat de Barcelona, ha arribat al seu 
termini pel que correspon a la col·laboració des de la 
nostra entitat.

El passat 16 de juny com era acordat, davant la nostra 
Presidenta Marisa Carreño i altres components de la 
Junta Directiva, membres d’aquesta Secció procedírem a 
comptabilitzar el contingut de la guardiola de terrissa en 
forma de garrí que es va adquirir per a aquest recapte.  
No podem dir que s’hagi “passejat” donat que l’objecte 
era mancat de vida. Òbviament! El que sí ha estat és 
exhibir-lo durant un temps des de la discreció a ‘estança 
de Secretaria. Al seu costat, un funcional porta fotos 
de sobretaula relatava la raó de la seva presència: El 
recapte pel projecte “Apadrina”, per tal d’engreixar-lo. 
(El projecte. No pas l’animal representat!).

La formalitat no va excloure la ironia. Segons el com-
pany Jordi Colomer, aquell dia procedíem a “la matança 
del porc”. Incruenta, evidentment. 

Amb satisfacció general i distesa actitud, el consoci 
Toni Vives  va procurar l’element que destrossaria la 
significada terrissa. La massa demolidora a emprar 
ves per on, era conglomerada roqueta montserratina. A 
manca del clàssic martell que ningú va saber preveure 
per a l’operació  a realitzar. Etzibats uns quants cops 
per part d’un dels presents, la guardiola va mostrar la 
seva pecúnia dipositada.

Segons les bases enunciades pel CRAI i després de 
posteriors valoracions comentades, vàrem decidir fer el 
lliurament  i que la Institució de la Universitat de Barce-
lona, canalitzi, com millor consideri el nostre d’acumulat. 
Volem ressenyar que oferia diferents alternatives.

Per la lògica de les diverses activitats, els socis som 
proclius a cercar suport econòmic extern pels variats 
projectes propis i actes on ens hi vinculem. Cosa normal.

En aquesta ocasió i des de la Secció Cultural, s’ha 
pretès sense gaires aspiracions a invertir el concepte. 
O sigui que el Club aporti a projecte forà.
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Tot amb una pretensió final doble. 
Per una banda que el nostre nom 
entri donant-se a conèixer a un llistat 
de mecenatge. Sol·licitat en aquest 
cas per a una causa que ens porta a 
la segona consideració. Aquesta és 
que les persones de tota mena, orien-
tats per naturalesa al que és futur en 
tots els seus graus i consideracions, 
al que són els endemà permanents 
individuals o col·lectius, a l’ensems 
fer-nos reflexionar també en el que 
considerem o recordem del passat. 
Amb més sensibilitats si cal. En resum 
adonar-nos-en que la documentació de 
temps pretèrits mereix òptima conser-
vació. Per esbrinar i valorar. Això és 
bàsic per construir el que és l’avenir 
amb criteri el més correcte possible. 
El que sigui i on calgui.

El Fons Documental del CRAI a pre-
servar amb el seu projecte “Apadrina” i 
la nostra humil i voluntariosa aportació 
econòmica, és mostra senzilla, però 
contundent pensem alguns igualment, 
del que cal conservar científicament 
amb mitjans actualitzats i moderns. 
Per evolucionar en la línia apropiada 
d’estudi. Així era la crida feta pel Centre 
vinculat a la Universitat de Barcelona 
i d’aquesta manera ens hi hem afegit.  
Doncs és profitós pel saber. Tant per 
l’individual com pel col·lectiu. Àmplia-
ment i sectorialment divers.

Fonamental és l’entramat d’aquest 
“tot” documentat en anys i anys i arreu.  
Pel seu estudi comparatiu permanent. 
Al capdavall tota conservació, en la línia 
que sigui, permet avançar amb el seu 

anàlisi continuat envers el benestar 
i el fruir més equitativament. En 
resum, el motivar per a respectar 
millor la vida al planeta en totes 
les seves manifestacions. Són les 
universitats l’avançada humana de 
l’òptima evolució. Pel que contenen 
i pretenen.

A més i des del club, perquè 
no exposar-ho?  Per divertir-nos 
també! L’experiment (se’ns per-
meti el mot aquest), del “garrí de 
terrissa”, com a mínim també ha 
estat diferent, alegre i profitós enllà 
de l’acumulat. 

Josep Roca.
Secció Cultural.

Amb la guardiola encara sencera

Occint al garrí

El garrinet ja "occit"
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NOTA DE LA JUNTA DIRECTIVA DEL GEDE

Estimats socis/es del GEDE,
Ja podeu disposar del servei de préstec i consulta 
de llibres de la Biblioteca del GEDE.
El Joan Alarcón s’encarregarà d’obrir la Biblioteca 
el 1er i 3er dijous de mes de 20h a 21h.
Us hi esperem!

Projecte Escalada a Karasu 
(Kirguizistan)

Kirguizistan, també 
conegut com Kirgui-
zistan o Kirguisia o 
oficialment com Repú-
blica Kirguisa, és un 
país muntanyós d‘Àsia 
central, sense sortida 
al mar que comparteix 
fronteres amb la Xina, 
el Kazakhstan, el Tad-
jikistan i l‘Uzbekistan. 

La muntanyenca re-
gió del Tian Shan co-
breix quatre cinquenes 
parts del territori (per 
tant de vegades es 
coneix com “la Suïssa 
d‘Àsia Central”).

La seva capital és Bixkek. Però la ciutat més gran és 
Oix – el nostre destí del vol i punt de partida.

La vall de Karavshin es troba al districte de Batken 
al sud-oest del país, encara que per accedir a la vall 
hem d‘arribar al poble de Vorkh (Tadjikistan), des d‘on 
s‘accedeix a les valls d‘Aksu i Karasu. És en aquestes 
dues valls on farem les nostres activitats.

El plantejament de l‘expedició és escalar a la vall de 
Karasu durant l‘estiu d‘aquest any. Aquesta vall serà el 
nostre campament base durant un mes. Per arribar fins 
aquí, hem de caminar dos dies des de l‘últim poblet que 
es diu Vorkh. Des d‘aquí ens acompanyaran els burros 
que portaran tot el nostre menjar i material.

Hi ha una gran quantitat de pics increïbles amb parets 
de més d‘un quilòmetre. Els cims arriben fins a quasi 
cinc mil metres. Per això al principi coneixerem les 
aproximacions i el descens dels pics i escalarem vies 
a pics més petits com el Mur groc 3.800 m, pic Slesova 
4.240 m o pic Asan 4.230 m. El nostre objectiu és escalar 
una via al pic més emblemàtic de la zona i estèticament 
més bonic, pic Odessy 4810. Les vies que van fins al 

cim són d‘extrema dificultat i normalment, es necessita 
com a mínim entre tres i cinc dies per pujar-hi.

Som un grup de quatre companys que ens apassiona 
el món de la muntanya. Javier Aranda, Marc Toralles, 
Joaquim Aymerich i Petr Daniel. Els dos últims som del 
GEDE. 

Si voleu participar en l‘expedició, ens podeu ajudar 
amb la compra d‘una samarreta a la secretaria del Club 
Excursionista Gracia!

Petr Daniel

1a Trompeta del GEDE
26-27 d’abril 2014 a Vilanova de Meià

Feia temps que el GEDE no sortia a escalar en ma-
nada! L’ excusa… una gran i boja idea, un símbol de 
tribu, un petit detall. Tocar la trompeta a dalt del cim per 
comunicar l’èxit de la cordada, a la Roca dels Arcs, a la 
Paret de Zaratrustra o a la Roca Alta.

Tot va començar amb la idea de donar continuïtat 
a la tradicional Trompa del GEDE perquè les noves 
generacions volien reprendre la tradició amb aquesta 
trobada anual, que esperem que es prolongui durant 
molts anys. Aquest cop, el lloc de la Trobada i l’escenari 
de les escalades era Vilanova de Meià.

El retrobament va ser de 
bon matí, el dissabte 26 al 
bar Cirera amb les noves 
i flamants samarretes gro-
gues que ajudaven a fer-se 
veure tant a la paret com al 
poble, i el repartiment de 
les trompetes que sonaven 
de tot, menys harmòniques, 
però la música no és el 
nostre fort.

Un cop la gent va anar 
arribant i havia complert 
amb els seus deutes (sopar 

 *      *      *     *      *

Cims emblemàtics de la zona

Les altes valls del Kirguizistan

I que no pari la Trompeta
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i samarreta), es va fer el repartiment de les armes de la 
tribu (samarreta i trompeta), vam esmorzar bé i a escalar!

Les trompetes anaven sonant i el sol anava baixant. 
Cadascú va anar acomplint els seus projectes i arribà 
l’hora del repòs dels guerrers i guerreres que s’havien 
guanyat el sopar. Ens esperava el millor de la trobada, 
la germanor a la taula, un bon tiberi i algunes sorpreses.

Aquesta trobada va aplegar a una vintena d’ànimes 
rupestres, un clan ben divers però molt unit, d’edats que 
van des del petit Juli fins als més “clàssics” i llegendaris 
components del GEDE (ometrem xifres, perquè ja sabem 
que l’edat és relativa…).

Cadascú va rebre el seu sobrenom carinyosament 
mitjançant un complex joc “de trigonometria i extrapolació 
de variables qualitatives” que vam fer mentre esperàvem 
el desitjat tiberi, però que a la fi va resultar un simpàtic 
gest per reconèixer les nostres millors qualitats. Una 
mica de sobretaula, partides intenses de futbolí, algún 
cubatilla i molts riures que van allargar la vetllada sota 
l’amable paciència dels hostalers del Cirera que ens 
van deixar fer.

No direm a quina hora, però la tribu es va anar aplegant 
de mica en mica a l’ermita de Santa Maria de Meià per 
reposar i preparar-se per a més escalades l’endemà. 
Alguns en tenien prou en trobar un lloc on caure’s morts 
i carpe diem!

Vet aquí el resum de l’activitat escalatril d’aquest cap 
de semana:

Hèctor i Berni: Peque Mantecas
Lola i Marc: Camel i Necronomicon.
Paula, Mar i Arnau: Necronomicon
Nerea i Pablo: Peque Mantecas
Paula i Edu: Sr. Tarzá.
Octavi , Koki i Edu: El Forat de la Pera
Edu Doria i Xavi Aymar: Mar de Núvols i �Txubascos 

Bascos
Ester i Quim: Joan Freixenet i La Cosa Nostra
Gerard i Marta “fan el friki per la zona. Diumenge de 

rescat exprès de cinta a la via fantasma Monkey Island. 
A tope!” (lit.)

Bru i Marc: Intifada

Us esperem a la trobada següent! Si no heu pogut 
assistir a la d’enguany, podeu adquirir al club, la sama-
rreta de record. És la groga.

I mentrestant, anirem afinant les trompetes!

EXPOSICIÓ DE CÒMIC 
D’ESCALADA DEL GEDE

El món surrealista del millor còmic de muntanya ha 
presidit durant uns dies la nostra sala d’actes. Tal com 
s’havia anunciat, entre els dies 7 i 27 de maig, es dugué 
a terme  l’exposició de còmic d’escalada del GEDE.

A l’acte d’inauguració, hi va acudir el GEDE en pes, des 
de les “velles glories” a les últimes fornades d’escaladores 
i grimpaires. En Martí Santamaria, antic president de la 
secció va ser qui va oficiar de presentador, explicant-
nos qui hi ha darrere de “Lo Furti”, aquest personatge 
de còmic reivindicatiu, carregat d’humor, que es mulla 
políticament i socialment. Així, tots vam poder conèixer 
el pare de la criatura, en Sergi Díaz. I va ser el mateix 
Sergi qui ens va fer cinc cèntims de la història del pro-
tagonista i també va explicar-nos diverses anècdotes a 
l’entorn de “Lo Furti”.

Ara ja sabem com va néixer la prestigiosa marca “Pei-
ger Rock”, la que equipa de material esportiu, altament 
tècnic el nostre protagonista. També ens assabentàrem 
de com va sorgir la idea de dibuixar les ja celebrades 
vinyetes. Va ser l’any 2009, en el número 107 del Butlletí, 
quan van aparèixer els primers dibuixos.

Des d’aquest Butlletí volem encoratjar el Sergi a seguir 
delectant-nos amb els seus inspirats i crítics dibuixos. A 
més, si algú vol refrescar de tant en tant les planes en 
què apareix “Lo Furti”, ara ho té bé, ja que en Sergi ha 
obert un bloc a Internet, només cal que entreu a aquesta 
adreça: http://blogscat.com/furti/

Un sopar ben animat

Sergi Díaz amb Lola Goicoa, 
la presidenta del GEDE

I amb Marisa Carreño, 
la presidenta del CEG

En Martí Santamaria presentant l'acte
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ETAPA DEL GR 83 
VALL DEL BAC - BEGET

La cloenda de la temporada de Senders va coincidir 
amb la novena etapa del GR 83. Igual que en l’anterior 
tram (Olot – Vall del Bac), aquest cop també varen caldre 
quatre petits autocars per transportar a tots els participants 
-52 persones- fins el punt de sortida. El motiu de tant 
vehicle venia determinat per l’estretor de les carreteres 
d’accés a la Vall de Bac. 

Es va començar a caminar a l’Hostal de la Vall del Bac. 
La totalitat del recorregut transcorre per l’Alta Garrotxa 
entre alzinars amb boix, marfull i llentiscles, a la vessant 
meridional i rouredes de martinenc i roure de fulla gran 
als pendents que miren al nord. El curt recorregut, de 
només 12,5 km, permeté descobrir un paisatge superb i 
sempre anàrem rodejats d’una vegetació luxuriant. 

Arribar a Beget, punt final de l’etapa, és com fer un salt 
en el temps i entrar al segle XII. El poble és ben petit i 
amagat entre muntanyes, just al peu de la carena fron-
terera amb França. Destaca l’església de Sant Cristòfol 
de Beget, monument important del romànic llombard del 
segles XI i XII. En el seu interior es conserva la Majes-
tat de Beget, una de les millors talles romàniques que 
existeixen del Crist de la Creu, comparable a la Majestat 
Batlló, també d’origen garrotxí i actualment exposada l 
MNAC de Barcelona.

L’autèntic comiat de la temporada va ser en un so-
par celebrat el dia 1 de juliol, on s’anuncià que a partir 
d’octubre es seguirà el GR 3, un itinerari circular, el qual 
recorre bona part del centre del Principat. 

[Més fotografies de l’etapa a la pàgina 2]

EL FULL DE RUTA 3550 
DE LA DARRERA 
MATAGALLS MONTSERRAT

De segur que al llarg de les trenta-quatre edicions de 
la Matagalls Montserrat (M-M) alguns participants han 
viscut situacions insòlites, que probablement recordaran 
la resta de la seva vida. Aquest article narra un d’aquest 
casos, segurament dels més singulars i colpidors. 

Joan Clofent i Torrellas, un muntanyenc de la Unió 
Excursionista de Sabadell (UES), era un assidu de 
la M-M. Des de l’any 1992 l’havia fet tretze vegades 
consecutives i sempre notava,  a primeres hores de 
la matinada, una mena de somnolència que semblava   
paralitzar-li la ment i  el feia  caminar o córrer de forma 
gairebé intuïtiva i  mig inconscient fins que el crepuscle 
imminent el desvetllava.

El 2005, als 60 anys, feia la seva catorzena M-M i, 
aquesta vegada, de son,  no en tenia pas gens.

Ell ho explica així:

“ Són les 3.20 hores de la matinada del 19 de setem-
bre del 2005. [...] En aquest moment sóc a la pista  del 
Dalmau, un trajecte fàcil i pla on podria gairebé endor-
miscar-me. Aquest any, però, la somnolència no ha fet 
acte de presència. Arrossego una greu preocupació que 
m’ha impedit de dormir els darrers dies i que aquesta nit 
m’ha mantingut també en vetlla. Fa una setmana, em van 
descobrir un tumor cancerós a la bufeta, un papil·loma, 
segons el metge, que caldrà extirpar sense demora”.

La intervenció quirúrgica tingué lloc dos dies després 
de la M-M. i les perspectives de la malaltia dependrien 
del resultat de les biòpsies subsegüents.

Diu Clofent:

“Em sento com si una enorme roca d’unes quantes 
tones m’hagués caigut a sobre, com si m’hagués aixa-
fat i esmicolat i no em deixés respirar. Tinc la sensació 
d’estar com mort, com si la meva vida s’hagués acabat 
sobtadament. Per això he decidit participar a la meva 
catorzena M-M, en contra dels consells i l’opinió de la 
meva família. [...] He pensat que, com a mínim, tindré 
la ment ocupada durant la cursa, vigilant els obstacles i 
controlant el temps, per intentar buidar el meu cervell de 
les negrors que, sobtadament han aparegut en l’horitzó. 
I crec que l’he encertat. Acabo la meva catorzena M-M 
en 17 hores i 42 minuts, molt lluny del meu record de poc 
més de 13 hores, però l’acabo que és el més important. 
En aquest moment començo a intuir quin és el camí a 
seguir per superar la malaltia,”

A principis de l’any 2006 tingué una recaiguda, se li 
hagueren de practicar noves operacions i les perspectives 
esdevingueren pessimistes, ja que el tumor havia mutat 
i era un tipus de carcinoma  amb potencial important de 
malignitat i invasió. Li canviaren el tractament, però el 
seu estat, tan físicament com mentalment, era  el d’una 
total i absoluta ruïna humana.. *      *      *     *      *

Trescant cap a Beget
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El control mèdic del mes  d’octubre obrí una escletxa 
d’esperança: per primera vegada no es detecten cèl·lules 
recidives del càncer.

Continua Clofent:

“Això em va animar. Calia doncs, esperar i tenir con-
fiança en el tractament. Però també vaig intuir que era 
necessari un canvi radical d’actitud per part meva, que 
calia carregar-me de força moral, d’esperit de victòria 
i del convenciment que no havia de tirar la tovallola. 
Havia de fer front a la situació, lluitar per la meva vida 
i portar ‘la batalla’ al meu terreny, allà on sempre havia 
guanyat i m’havia anat tot bé, és a dir, a la meva esti-
mada muntanya.”

“Recordava les meves reflexions mentre corria durant 
la nit la M-M de l’any passat, on vaig participar desoint 
les recomanacions de la família. Potser la teràpia per 
recuperar la meva força mental i la confiança en mi i en 
la vida la podria obtenir en aquest medi, la muntanya. 
[...]  Havia de provar,  doncs,  d’escalar una muntanya 
que m’atragués  i m’omplís, una muntanya carismàtica i 
famosa, molt per sobre de les muntanyes habituals dels 
nostres Pirineus o dels Alps. Una muntanya que, tècni-
cament, fos assequible per anar-hi sol, sobretot ara que 
aquí era hivern. Per tant calia que fos a l’altre hemisferi, 
perquè allà seria estiu. Aquesta muntanya havia de ser 
l’Aconcagua, de 6.962 metres, situada a l’Argentina i el 
cim més alt de tot el continent americà.”

Així acaba el capítol tercer del llibre que ha publicat  
(Joan Clofent. Els meus set cims. Un camí  per superar el 
càncer. Columna edicions, març del 2013),  la lectura del 
qual ha motivat aquestes línies meves. Els vuit capítols 
següents de l’obra relaten la seva ascensió a cadascun 
dels cims culminants de cada continent, els quals, a part 
del Kilimanjaro,  que ja havia pujat  amb la seva dona 
abans de la malaltia, va anar assolint  a partir del 2007,  
a raó d’un cada any,  per l’ordre següent: Aconcagua, 
Elbrus,  Piràmide de Cartensz,  McKinley,  Mount Vinson 
i per últim l’Everest, concretament el 19 de maig de 2012 
a les 3 hores i 20 minuts de la matinada.

Clofent escriu:

“Jo em sento com si fos al paradís. Tinc plena cons-
ciència i lucidesa, sé que soc dalt de l’Everest, però no 
em fa mal absolutament res, no noto cap mena de can-
sament, com si estigués flotant. Em sembla impossible 
ser allà dalt en aquestes condicions. Com hi he pujat? 
Pot ser que estigui somniant? És veritat que acabo de 
completar els Set Cims? He acabat per fi el meu camí 
de superació del càncer?”

“Sobtadament, com un llampec, em ve a la memòria 
la nit d’avui de fa tot just sis anys i vuit mesos, mentre 
corria la M-M, un altre dia 19, però de setembre, a la 
mateixa hora d’ara, les 3.20 de la matinada. Llavors, a 
més de la negror de la nit, també els meus pensaments 
eren negres, esgarrifosos i tenebrosos, preocupat i an-
goixat com estava pel meu esdevenidor. Ara, enmig de 
la foscor de la nit, la claror ja ha inundat de nou el meu 
cor, com si s’hagués fet, de dia de cop i volta, abans 
d’arribar l’alba.”

 Estic curat?, es pregunta en el darrer capítol. El protocol 
mèdic aconsella fer controls periòdics durant deu anys. 
Els fets fins ara han resultat favorables. No és encara 
un temps suficient per poder assegurar, des del punt de 
vista mèdic, que el càncer ha quedat eradicat, però ell, 
com a pacient,  percep que la seva situació anímica, la 
seva angoixa, el fantasma permanent de la malaltia, les 
seves pors i el convenciment d’una mort  propera han 
canviat radicalment. És en aquest sentit pot afirmar que 
psicològicament, se sent curat, que ha recuperat la seva 
autoestima i la confiança en el futur.  

És  per això que  Clofent ha volgut transmetre la seva 
experiència a altres persones que es trobin en una situació 
semblant. Vol incitar-les a buscar també els seus propis 
camins de superació, els  “seus” Set Cims -com diu ell-,  
a activar el seu inconformisme i els mecanismes interiors 
que els ajudin a fer front a la malaltia. En definitiva,  a 
utilitzar el poder de la ment que, en opinió d’un dels 
prologuistes del llibre, el Dr. Joan Prats i López, director 
del Servei d’Urologia de l’Hospital Parc Taulí, que tractà 
Clofent, és un poder real que és projecta en l’àmbit físic.

O com escriu l’altre prologuista, el també metge Jaume 
Planell, alpinista, consoci de Clofent a la UES i company 
seu d’excursions: “Pot el poder mental ajudar a curar 
una malaltia? Un càncer? No ho sabem, però sí que 
coneixem el poder de la ment.”

* * * * *
A la passada edició de la M-M entre els participants de 

més de 60 anys, que acollint-se al Reglament sortiren 
de coll Formic poc abans de les 4 de la tarda,  n’hi havia 
un, amb el full de ruta número 3.550, que va fer-ho a les 
3 hores 57 minuts.

Efectuà l’itinerari normalment, a bon pas i sense cap 
incidència digna de ser destacada. O, potser,  n’hi ha-
gué una?  En efecte, no crec temerari de suposar que 
a les 3.20 de la matinada, quan estava a punt d’arribar 
al collet del Queixal, on hi ha el control 7, va  viure uns 
instants d’una emotivitat especial, l’evocació de dos 
records que mai més no podrà oblidar: la M-M de vuit 
anys enrere i el moment en què va trepitjar, l’any passat, 
el  sostre del món,.

Arribà a Montserrat a les 7 hores 21 minuts del matí. 
Al control d’arribada, després de les felicitacions de rigor 
i de l’intercanvi del full de ruta  pel record de la traves-
sa,  li preguntaren, una simple rutina per comprovar la 
identitat, com es deia.

Va respondre:  Joan Clofent Torrellas.
 

Carles Albesa i Riba

Joan Clofent

Full de ruta de Clofent
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La singular peripècia d’uns segells 
de l’any 1947

A vegades la vida dóna sorpreses agradables. A mi-
tjans de mes de maig, se’n va produir una de curiosa 
i complaent. Ens va arribar a la seu del club un sobre 
timbrat a Barcelona, amb data de Correus del 13 de 
maig, contenint una nota escrita en llapis i quatre segells. 

La nota porta un concís text: “Benvolguts. Jo no en faig 
res, potser vosaltres sí. Salutacions. Pere. UEC Gràcia”.

Aquesta aparició va provocar diverses especulacions. 
Els quatre segells, cada un d’un color diferent (blau, 
verd, vermell i marró), mostren imatges de campaments 
amb les seves respectives tendes. En algun d’ells costa 
d’endevinar que s’hi veu ja que la qualitat de la impressió 
és baixa. Però el que crida l’atenció és la inscripció que 
rodeja cada un d’aquests segells. En tots diu el mateix 
(en castellà): Sección de Acampada – Club Excursionista 
de Gracia – XXV Aniversario. 

Per sort en el Club hi ha persones amb memòria i que 
alhora saben recercar entre la documentació històrica de 
l’entitat. En Joan Cervera és un d’aquests pocs privilegiats 
i de seguida ens va fer arribar un complet esclariment 
del que signifiquen aquests quatre “misteriosos” segells:

Aclariments als quatre segells editats per la Secció 
d’Acampada del CEG el gener de 1947

No es tracta d’uns segells editats per commemorar 
els 25 anys de la Secció d’Acampada.

Es tracta de commemorar els 25 anys de la fundació 
del CEG 1922-1947. La Secció d’Acampada s’hi va afegir 
editant els quatre segells en qüestió.

A més, la Secció d’Acampada va organitzar un cam-
pament especial i va convocar un concurs de cartells i 
de banderins.

Acompanyo una fotocòpia de la primera nota publicada 
en el “Noticiario-circular para los señores socios”, com 
així s’anunciava el nostre butlletó (núm. 84).

Acompanyo una fotocòpia de la segona i última nota 
publicada sobre aquesta qüestió (núm. 85).

En Joan s’ofereix també amb aquestes paraules:
- Espero que quedi tot ben clar. Si cal, podeu demanar-

me qualsevulla informació i, si puc, ho faré gustosament.

I signa la nota el dia 3 de juny de 2014.

D’aquesta manera queda clar l’origen d’aquests quatre 
segells, els quals mirarem de donar-los la destinació que 
mereixen, per tal que la resta d’associats en pugueu 
gaudir. Estem pensant a fer un marc i exposar-los en 
alguna de la sales de l’estatge. 

Detalls dels butlletins
esmentats a l'article

Els quatre segells
històrics
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CAMINADA PER A GENT GRAN
Cada any pel mes de maig, l’Ajuntament de Gràcia 

organitza l’anomenada Setmana de la Gent Gran de 
Gràcia, en què una de les activitats és una caminada 
per Collserola, que aquest any va ser el dia 7 de maig. 
En aquesta activitat el nostre club col·labora cercant 
l’itinerari, per aquest lloc tan meravellós que és Collserola. 
La sortida sempre és a l’estació superior del funicular de 
Vallvidrera, i l’arribada prop de l’estació del Baixador de 
Vallvidrera. Encara que la sortida i l’arribada sempre són 

al mateix lloc, cada any es 
varia el recorregut perquè 
els participants tinguin mes 
coneixement del Parc. Hi 
participen unes 300 per-
sones dels casals de gent 
gran i del gimnàs UBAE. 
L’Ajuntament dóna una 
samarreta a cada partici-
pant i un pícnic d’entrepans 
en acabar la caminada. La 
durada és aproximadament 
de 2 hores i sempre es fa 
en dia feiner (normalment 
en dimecres). 

Enric Guillera

[Més fotografies de 
l’etapa a la pàgina 1]

Diversos moments de la Caminada, amb l'Enric Guillera, 
l'autèntica ànima de l'activitat
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matagalls-montserrat

La històrica travessa 
Matagalls-Montserrat 

se suma al Tricentenari
La travessa Matagalls-Montserrat (Mm) s’incorpora 

aquest any a les actuacions esportives de la comme-
moració i es converteix així, en una de les activitats 
destacades del Campus Esportiu del Tricentenari. 

El Club Excursionista de Gràcia (CEG) s’adhereix a la 
commemoració dels fets de 1714 amb aquesta travessa 
històrica que arriba a la seva 35a edició. El comissari 
del Tricentenari, Miquel Calçada, que ja ha participat 
en la travessa en ocasions anteriors tindrà reservat el 
dorsal 1714 i és molt probable que si la seva agenda li 
ho permet hi participi. 

La Matagalls-Montserrat és la prova no competitiva de 
resistència per muntanya més popular del país, fins al 
punt d’haver-se hagut de limitar, per raons ecològiques, 
el nombre de participants a 3.000, malgrat la demanda 
molt superior. El percentatge d’arribades ha anat pujant 
des que el 1989 es va començar a disputar anualment. 
Els participants tenen perfils d’allò més divers: atletes 
federats (des de l’any 2009 la Mm forma part de la Copa 
Catalana de Caminades de Resistència de la FEEC), 
senderistes, membres de clubs excursionistes, colles 
d’amics, amants de la natura, etc. La Travessa cobreix 
actualment una distància de 85,5 km i acumula un des-
nivell de 5.980 metres. Els participants han d’arribar al 
Monestir de Montserrat des de Collformic en menys de 
24 hores.

Una travessa històrica
L’any 1904 mossèn Jaume Oliveras i Brossa, pirineista 

i precursor de l’escalada a Catalunya, va fer la primera 
travessa documentada Montseny-Montserrat, acompan-
yat d’un altre sacerdot mai identificat, una aventura que 
no va ser documentada fins a l’any 1929 en què el butlletí 
del Grup Excursionista Joventut Catalana la va relatar. 
A mitjan segle passat, un grup de socis del CEG varen 
intentar repetir la travessa, que no va ser completada 
fins al 1962. Tot i aquesta primera fita, la travessa entre 
la serralada del Montseny i el massís de Montserrat no 
es va institucionalitzar fins a l’any 1972 amb motiu del 
cinquantenari de l’entitat.

PRESENTACIÓ DE LA 
MATAGALLS–MONTSERRAT 

AL PARLAMENT DE CATALUNYA

El dia 3 de setembre, a les 18 hores, es farà la 
presentació de la 35à Matagalls – Montserrat al Par-
lament de Catalunya.

Per tal de poder assistir, com sempre: cal enviar 
un correu electrònic al club indicant nom i cognoms, 
DNI de cada assistent, és a dir, si va una família 
necessitem nom de cadascun d’ells i identificació. 

Qui no pugui accedir a Internet, haurà de trucar a 
secretaria i donar les seves dades.

Entrevista a Miquel Calçada
Aquest any la Matagalls-Montserrat es suma als actes 

del Tricentenari i reflex d’això és que el seu comissari es 
calçarà les botes i intentarà fer els 85,5 kilòmetres que 
separen el Matagalls de Montserrat.

Parlem de Miquel Calçada, periodista, presentador i 
empresari que, tot i la seva atrafegada agenda, ens ha 
dedicat uns minuts per explicar-nos com afronta aquest 
repte.

Periodista, presentador, empresari… I ara comissa-
ri dels actes del Tricentenari de l’Onze de Setembre. 
Com s’arriba fins aquí?

Crec que us heu saltat una baula important de la meva 
biografia, potser menys pública, però que té alguna cosa 
a veure amb què enguany sigui comissari del Tricentenari. 
Vaig marxar un parell d’anys als Estats Units a cursar dos 
màsters, un d’administració pública i l’altre de relacions 
internacionals a la Universitat de Syracuse. D’un temps 
ençà tinc un interès creixent en els afers públics i suposo 
que això, sumat a la resta de temes que heu mencionat, 
van portar al Govern a oferir-me aquesta possibilitat. Us 
he de dir que al principi vaig rebre la proposta amb certa 
sorpresa, però immediatament després em vaig sentir 
molt afalagat per tenir aquest privilegi que és a l’hora 
una gran responsabilitat.

Com és el dia a dia del comissari del Tricentenari? 
Quines funcions tens?

És un dia a dia tan exigent com apassionant. Fins al mes 
de gener era una feina més de despatx, conceptualitzar i 
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coordinar un programa d’activitats amplíssim. El Tricente-
nari és un projecte de país i calia oferir espais per a que 
tota la ciutadania s’hi sentís còmode i partícip. Estic molt 
content perquè penso que hem aconseguit implicar-hi 
totes les institucions del país, des dels diferents depar-
taments de la Generalitat fins als ajuntaments. A partir 
del gener, quan es va aprovar i presentar el programa 
d’activitats, la meva tasca ha estat més enfocada a fer 
de representant de la commemoració. Recorro el país 
de cap a cap cada setmana, representant el Govern i 
traslladant arreu el relat que ens agradaria que transcen-
dís: recordem la nostra història amb la mirada posada al 
futur. Aprofitar l’avinentesa d’una efemèride històrica per 
disposar d’una eina que ens permeti reimaginar el nostre 
futur col·lectiu i sobretot que ens permeti augmentar el 
nostre nivell d’autoestima, tan malmès durant 300 anys. 
D’això va el Tricentenari. I es resumeix perfectament en 
la nostra divisa: “Érem. Som. Serem”.

Que t’està aportant a nivell personal ser el màxim 
responsable de la seva organització i desenvolu-
pament?

És una experiència diferent de totes les que havia 
tingut fins ara. Aquest contacte amb la gestió pública és 
un gran aprenentatge personal que espero que pugui 
aprofitar en reptes futurs al servei del país. Estic coneixent 
l’administració des de dins, estic tenint l’ocasió de treballar 
amb grans professionals... I estic reconeixent el país des 
d’un altre angle. Estic molt agraït per haver tingut aquesta 
oportunitat. Ara, també t’haig de dir que des d’aquesta 
posició de ‘becari’, sento una gran responsabilitat.

A banda de la Matagalls, que ara en parlarem, quins 
altres reptes t’has proposat fer dins dels actes del 
Tricentenari?

Com la Matagalls, cap, creieu-me. De fet, a estones 
encara dubto si no he estat massa agosarat! Al costat 
de la travessa, fer una conferència en anglès a Utrecht 
davant d’europarlamentaris de tota Europa sembla un 
joc de nens.

I ara ja ens centrem en la travessa… No és la pri-
mera vegada que la fas. Explica’ns una mica quina 
ha estat la teva experiència fins ara.

Per ser precisos, no és la primera vegada que ho in-
tento. Hi he participat en dues edicions, però fa gairebé 
quinze anys i no érem conscients del que significava. 
Crec que vam arribar fins a Sant Llorenç Savall. Tenia 
clar que volia tornar-hi, perquè com que sóc una mica 
tossut... Aquest és doncs, un magnífic any per tornar-ho 
a intentar. I perquè la travessa s’ho val: pel recorregut, 
pel paisatge, per l’organització i també per aquest final 
al Monestir de Montserrat. El meu objectiu enguany 
és poder viure en primera persona aquesta sensació 
d’arribar-hi. Que no m’ho hagin d’explicar.

I de nou repeteixes, aquesta vegada amb un dorsal 
ben significatiu: el 1714. Com t’estàs preparant per 
la caminada?

Us agraeixo molt el detall del dorsal! Espero que sigui 
una motivació més per arribar fins al final. Em preparo les 
estones lliures que em deixa el Tricentenari. Matino molt 
i un parell o tres de cops per setmana surto a córrer uns 
quilòmetres a la Carretera de les Aigües, a Collserola, 
tot just quan surt el sol. Però sóc conscient que m’hi he 
de posar de manera més sistemàtica o patiré més del 
compte. Espero aprofitar aquest estiu per fer caminades 
llargues, perquè si m’he de passar unes vint hores de 
camí més val que me’n vagi fent a la idea i acostumant 
els peus i les cames.

Sabem que t’agrada la música. Tens pensat fer-la 
amb l’ipod a la motxilla? Quin tipus de música hi 
posaries?

No faré la travessa sol. M’hi acompanyaran uns amics. 
Però no sé si ens aguantarem tanta estona i no ens 
cansarem d’escoltar-nos. Com que suposo que portaré 
el mòbil, el tipus de música que hi tinc és molt variada. 
Des de música simfònica, Mahler, Wagner, fins a Adèle. 
Com pots veure la variació és total!

I ja per acabar, Montserrat és el destí final, l’objectiu 
de la travessa. Aquest lloc té algun significat espe-
cial per tu?

Absolutament. Com per a molts catalans. A més, sent 
de Sabadell, Montserrat sempre ha estat un lloc proper 
geogràficament però també, esperitualment. Penso que 
està molt imbricat en una idea de la catalanitat que ha 
passat de generació en generació i que jo comparteixo 
del tot. El paisatge és formidable, i només per això ja val 
la pena acostar-s’hi. Però té un simbolisme molt potent 
que supera el seu encant natural i sobretot un magne-
tisme especial. Sense cap mena de dubte, és un dels 
indrets essencials de la identitat catalana.

Moltes gràcies per respondre les nostres preguntes. 
Esperem veure’t a l’arribada.

Entrevistadora: Laura PlaMiquel Calçada
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La Peña Montañesa

La Peña Montañesa, 
Ainsa, Osca

18 d’abril de 2014

Imponent al costat del bonic i turístic po-
ble d’Ainsa, es veu un massís pedregós 

i esquerp, que sembla inaccessible, gran mirador cap 
a Ordesa i el Mont Perdut. És la Peña Montañesa, de 
poca alçada si la comparem amb la visió pirinenca dels 
grans cims, ja que només té 2.291 m, però d’una gran 
bellesa i magnitud al trobar-se al bell mig d’un emplaça-
ment privilegiat.

Després de fer nit a Ainsa, la Marisa i jo anem cap a 
l’inici de l’excursió. Anem amb el meu petit gran cotxe i 
estic molt contenta perquè aquesta vegada condueixo 
jo, i no la Marisa, com sempre, que es fum unes pallis-
ses.... Des del poble, ja trobem un cartell indicador cap al 
Monestir de Sant Victorian. Enfilem una carretereta que 
com a novella ja em fa suar de bon matí i que aquelles 
hores està poc transitada, i una mica abans d’arribar al 
monestir, trobem un gran panell amb l’inici de la ruta i un 
petit aparcament. El punt de partida està a 1.120 m. Ens 
queda una bona ascensió i un desnivell considerable. 
Al monestir, ja ens hi arribarem a la tornada..., o no...

Comencem a enfilar el sender cap a les 9 h del matí, 
molt ben marcat amb fites o hitos i sense cap mena de 
pèrdua, que transcorre per un bosquet agradable amb 
una pujada considerable. Anem a parar a una cornisa 
de roca que de pujada, voregem fins arribar a la pala 
d’herba que és perfectament visible des de baix, però que 
de tornada, tirarem pel dret, ja que les braves i la birreta 
ens esperen... La pujada per l’herba es fa en ziga-zaga i 
és una mica monòtona. En un punt a l’esquerra, gairebé 
a l’inici, trobem unes marques vermelles que van cap a 
la Faja del Toro. Tenim uns moments d’indecisió, però al 
veure que tothom puja per la via normal, ens decantem 
per no aventurar-nos... Bé, en aquest cas diguem que 
vaig ser jo la que no ho veia clar..., que la ‘presi’ si que 
hi volia anar.... Ja hem dit que hi tornarem....

I així arribem a Los Plans, aproximadament a uns 
1.800 m, després de passar un tancat per bestiar i on es 
comença a albirar el cim de la Peña. Més enllà, crec que 
veiem les Tres Marías... i al nostre darrere, l’embassament 
de Mediano. A partir d’aquí, l’itinerari diguem que es 

fa més laboriós però en cap cas complicat, si no hi ha 
neu, és clar.

El dia és assolellat i clar, tindrem bona vista. Descan-
sem una estoneta mentre xerrem amb tres nanos de Vic 
que pugen corrent i sense cansar-se. Un cop reposades 
les forces, arribem ja a un terreny molt més pedregós i 
càrstic que ens durà directes a una primera canal curta 
i empinada, fins a arribar a una tartera que flanquegem 
per trobar ja la canal que ens durà directes al cim. Abans 
però, voregem una petita clapa de neu mig glaçada. Un 
mal pas per allà, i patam! avall per via directa...

El cim és bastant pla i extens. Han arribat els nanos 
de Vic i un parell de parelles més. La vista, impressio-
nant: Mont Perdut, Cotiella, las Tres Marías..., Guara, i 
moltes més, que com sempre, se m’escapen. Ens fem 
les fotografies de rigor i descansem una bona estona, la 
temperatura és bona i permet gaudir de l’entorn.

No tenim clar si baixar per on hem pujat o anar a buscar 
un camí una mica més planer per sortejar la canal final, 
però com ja hem vist que es podia passar perfectament 
i sense pressa, decidim tornar pel mateix camí. I com 
a anècdota, ens vam acomiadar de tota la gent que hi 
havia al cim en tres idiomes: “adiós”, “adéu” i “agur”.

En resum, un petit gran cim amb paisatges molt diver-
sos: bosc, pastura, pedra, tarteres, canals... I tot en un, 
què més voleu? Ës bastant assequible per a qualsevol 
persona una mica habituada a caminar i amb un premi 
final: les magnifiques vistes que permeten somiar i pensar 
si podré assolir algun dia, el Mont Perdut?

Elisabet Figuera

[Més fotografies de l’etapa a la pàgina 2]

Fabuloses vistes del Pirineu d'Osca des de la Peña Montañesa
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Després de la Barnatresc 2014
Aquest any, com els anteriors, hem tingut un bon dia 

per a caminar, perquè malgrat que no va fer molta calor, 
va ser ideal per a passar un mati gaudint de diferents 
racons de la nostra ciutat que molts d’ells, són desco-
neguts. Ens ho vam plantejar amb el Miquel Fernández 
que seria un bon recorregut, ja que en aquest temps les 
flors ja han començat a florir i és bo conèixer i passar 
pels parcs nous que ha fet l’Ajuntament com el de les 
Rieres d’Horta (situat per a qui no ho sàpiga, damunt dels 
dipòsits que recullen l’aigua pluvial de les rieres d’Horta)

Un d’aquests racons per a molts de nosaltres poc 
coneguts és l’antiga barriada de les Bugaderes, al carrer 
Aiguafreda en el barri d’Horta, on amb els pous i mines de 
bona aigua es rentaven la roba dels senyors i menestrals 
acabalats de Barcelona, on es formà així una indústria 
al voltant de les bugaderes on encara avui podem veure 
en aquest carrer, safareigs i pous.

L’itinerari d’aquest any consistia a sortir del Palau 
d’Esports de la Vall d’Hebron i es passava pel passeig 
de la Vall d’Hebron, la plaça Alfons Comin, l’avinguda de 
la República Argentina, els carrers Craywinckel, Hurtado 
(turó del Putxet), Manacor, Homer, Pàdua, Velázquez i 
Maignon, el passatge Napoleó, Valldoreix, Sant Cugat, 
Sant Josep de la Muntanya, la Travessera de Dalt, 
Rabassa, Providència, la plaça Rovira, el Torrent de les 
Flors, Ramon i Cajal, plaça Joanic (control i avituallament) 
l’avinguda Pi i Maragall, Sardenya, la plaça Sanllehy, 
Pablo Sáez de Barès, Josep Ixans, Joan Cortada, José 
Millan, Ramon Caselles, la carretera del Carmel, Gran 
Vista, Conca de Tremp, Queixans, Passerell, Montserrat 
Casanovas, Marí, Pedrell, Santa Laura, Agudells, Torrent 
del Carmel, la plaça de Sant Joan, Aiguafreda, Granollers, 

Can Mateu, Dante, Joana d’Arc, Lisboa, Porto, la plaça 
de Sant Rafel, el Parc de les Rieres d’ Horta, l’avinguda 
de l’Estatut, Rosa de Luxemburg, Vidal i Barraquer, el 
camí de Sant Genís a Horta, el pas d’Isadora Duncan, 
el passeig de la Vall d’Hebron i el Palau d’Esports de la 
Vall d’ Hebron (arribada).

En aquesta edició, es comptabilitzaren els arribats en 
2.384 caminadors, van ser 371 mes que l’any passat, 
de fet, no és l’única Caminada en què hem tingut més 
participació, perquè en cada una de les diferents, que 
formem les Barnatresc, augmenta la participació.

I no podem acabar les ratlles d’aquesta caminada, 
sense donar les gràcies a tots els companys que ens han 
ajudat en els diferents llocs d’orientació, d’avituallament 
i del control de sortida i arribada, que si no tinguéssim la 
seva col·laboració com sempre, seria impossible portar 
a cap aquestes caminades de les Barnatresc.

Rafel Saperas

El pintoresc
carrer d'Aiguafreda

Al carrer d'Aiguafreda
sembla que s'hagi
aturat el temps

Descans a l'ombra en finalitzar la Barnatresc
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Participants a la Barnatresc llegint el nostre Butlletí

BARNATRESC 2014

I que no faltin els càntirs a l'arribada


